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BR	We’ll see how it goes.

CG	Yeah, I mean, you can choose, either to have this conversation openly, or to have partial disclosure or to have full anonymity. You can decide.

I	Yeah, the bottom line is that as you pointed out last night, the moment you set rules, things become very...then it is very selective, isn’t it, what you are getting? And so let’s go for it.

CG	Let’s go for it and then we will see afterwards. Great.  

BR	OK.

CG	You were talking about [Adam].

I	Yeah, so basically [Adam]...[Sergei], who was the biological person, and there was the background of the experience at the CSR where essentially we just put cholinesterase onto a piece of paper and you could dip that into water and then if there was a cholinesterase agent there, you would certainly...it wouldn’t colour up whereas if the enzyme was still active, it would colour up. So it was a very simple thing but the CSR wasn’t really a terribly – what’s the word? – it wasn’t very driven. There was no real need. You kind of...I reached the dizzy height of a corporal in the army so it wasn’t terribly serious! And we spent most of our time just playing chess and then every now and again we would put together some kits (?) – ‘There we go!’ – to show that we had done something. But there’s really no information at all so then when [Sergei] then approached me and I went and saw [Adam] in his office, and basically he showed me the entire programme. ‘This is what we are going to do.’ You know, there was different structures and divisions and all the rest of it. And I don’t recall meeting [Steve] at that time, I just can’t remember, it’s such a long time ago. So I basically finished up in the army in December 1981 and I started at Delta G basically the beginning of January 1982. It turned out that basically what [Adam] did was, he took people that he knew in the chemistry department and those were his primary recruits. [Sergei] who is living in Canada I believe at this time, he took one or two of his students as well across, so they were Afrikaans. And I was really the only Englishman so they used to call me Englesman. I was given the project to look at detection and detection kits of basically the gases and stuff and we initially met in what was the Special Forces building. If you go back to Pretoria, you go along R28 going into Pretoria, there is that hill on the left hand side. It’s quite far from the highway but you can see the building, it sticks out the hillside. So that was basically the Special Forces building and [Steve] was there. And basically we had a small wing where we started so essentially [Adam] set up...[Adam]was really focusing on defence. That was essentially detection, protective clothing, that kind of thing. The big problem was that you always end up with the moment you have got that kit, the moment you have a kit, you have to test it and for that you need the toxin, and therein lies the problem. So the company went along for...we were then moved to a house somewhere in Muckleneuk somewhere, I just cannot recall again...I wouldn’t be able to find it. But at the same time we had a commercial wing to the company, basically analytical services, so once we got the building at Wal de Grace Forum which you might have been to, just by the side of the Witbank  Highway.

CG	Yes.

I	We then started getting equipment in and suchlike and it was, in brackets, commercial, so we analysed food. They were interested in drugs for example so we looked at the horse-racing industry. There was a case where one of the horse-trainers had doped the horse with furosemide which is a diuretic so the horse runs much lighter and we proved the SABSN correct, they mis-calibrated their machine, and because of that, that is when the Jockey Club started, because of that episode! So basically my task was to start developing these kits and again, a major source of information was the declassified documents from the National Technical Information Service in the US. We – gosh, I think when I left, we must have had, I don’t know how many documents we had but it was well into the 500 to 1,000 of these declassified documents, and that was our primary source of information. The patents for the various substances and that you can get from basically the Merck Index which is available in any library. And then we went... the CSIR was very good about providing older techniques for detection for example, going back to the Second World War. There’s a lot of articles in Analytical Chemistry which is an on-line analytical journal. So there was a huge amount if information there but then what changed things was the...they had the Nkomati Accord down in Mozambique so basically there was P W Botha, Samora Machel, and obviously their entourage, and I’m pretty sure [Steve] came to us directly, I am almost certain of that, and said, ‘We need kits by tomorrow, to test the water,’ so essentially we got hold of some books and we worked right through the night and basically put...it was for cyanide, valium, heavy metals and that kind of thing. We looked at...I am just trying to remember, I can’t remember, but I will never forget because I left out the one reagent for cyanide and [Steve] was not amused! He said, ‘You left it out.’  And basically, the Americans when they reviewed the programme at the end, that kit then became almost the standard for what I did further on. And when I left, you know Janes? 

BR	No.

CG	Janes Defence.

BR	Oh Janes, yeah, sure.

I	If you look under the auxiliary equipment, that is essentially what I developed, it’s in Janes. The Americans said it was very amateurish and I am sure if you took the best American scientists, took away all their books and said, ‘Right, build a kit by tomorrow,’ it would also be amateurish!  So I absolutely accept that...

BR	Yeah, we do it overnight, you know?! It’s was our homework assignment!

I	So then basically the other thing that I helped out with at Delta G when we were still at Murrayfield and Pretoria, was they did a massive...one of the things that they were looking at was basically...because it was always a case of it’s the war on the border. It’s the border war. The local Africans are quite content, they are happy, smiling people and they have got one or two communists that have infiltrated them that stand at the back of the crowds and edge these people on and so basically the masses are very happy with the Apartheid systems. It’s just these rebel-rousers at the back. There was never any indication that those kind of toxins that we produced, like for example thallium acetate, were in any way being used against the local peoples, and we were there quite a while. I can’t remember the timescale but it was basically...the thing that hasn’t really been looked at are the timescales because I noticed when... if you get the New Age thing when they exposed [Adam]...

CG	It was in the New Age?

I	It was in the New Age, it was about August last year.

CG	OK.

SA15 	It was something like that. You know, the one guy made for example Sarin, and suddenly that disappeared, I didn’t see it, to test my kits. I was using just ordinary commercially available pesticides which you can get from the hardware store, you can still get them today. And that must have been within 2 months.  An attempt was made on Frank Chikane’s life and in hindsight, the only reason why I believe he survived that, was because the substance wasn’t pure. It wasn’t clean. I am pretty convinced, and again, I have got no evidence whatsoever to say this, but the coincidence is just too great, that there was that incident and the Frank Chikane - the incidence of thallium being made by the organic chemists and Eastern Cape activists being poisoned. The coincidence is just... 

CG	(inaudible, tape ref 11.12)

I	Yeah, you see, we only found that out afterwards. It was after 1994 when Wendy Orr exposed that whole thing and that is when I then approached [Nathan] the cardiologist  out at Bara who started (inaudible, tape ref 11.33) to say, ‘What do I do? What do I do?’ and I told him the story and he went - this was when Mbeki’s government was in power - and [Nathan], I think, I like to think, is fairly connected but he came back to me and he said, ’I can’t do anything, nobody wants to listen.’ But anyway, that’s aftermath, so we will get there. So then the other big project I was involved in was basically building the... it was testing the...they were convinced that the communists were infiltrating and putting marijuana into everybody’s...you know, supplying marijuana to the troops and so on, so we did a massive drug screen for cannabis and again we were told it was all going to be benign, the guys were going to have counselling, dah di dah di dah di dah. And what happened is that, we gather afterwards, that the guys were picked out as being the smokers and they were victimised, they were really grilled and so on. The worst group were the Cape Coloured Corps, I think they were 30%!  But basically they did that.

BR	When you say you found out later, how much later was that?

I	It must have been a couple of years later. I just remember being...so what we were told and what we found out later were 2 totally different things usually. Then we moved out to Midrand. You’ve been there, I expect?

CG	Yes, I’ve been there.

I	And so there was basically commercial facilities for building, for making large-scale stuff and just going back, when we were still at Murrayfield, one night we were asked to go and help with the production of CR and it was just they couldn’t get it right and that’s where [Kevin] came in. [Kevin] was a sharp chemist and he said, ‘You can’t have any water with this thing.’ And the moment they took the water out they could make the CR. The CR was poured out. And that’s where they got the chemistry right, there. And you know, I gather it was made in very large quantities. They were setting up the production when I left. I can’t remember, that might have been when it started but I just can’t recall but I mean, they were making tonnage of the stuff, large quantities.  Yeah, so then the next thing that kind of shaped things a lot, and Chandre is going to argue with me, but they came back in with basically a shell casing from Angola which was...there were 2 shells, one was kind of big, it was about that round, it was a good 5 inches in diameter and about 18 inches long and then there was a smaller casing. And that was  analysed by – you know [Rob]?

CG	Mm.

I	Yeah. [Rob]analysed that and they came up with a mixture. He said it was mustard gas and tabun which was the Russian chemicals of choice. I gather - from what I gather the Russians used very little. There were one of two of these casings around but the bottom line was that I was asked to supply a kit to a chap, [John], I don’t know if you’ve met him?

CG	I’ve met him.

I	And this was 1985, 1986. It was [Rob] that called me in and said, ‘There’s crap, there’s shit,’ I don’t know if you’ve met [Rob]?

BR	I’ve not met him, no.

I	He is an arrogant son-of-a-bitch, OK? He is [prominent South African’s] nephew and he married [another prominent South African’s] daughter.

CG	That’s right.

I	And she was killed in a car accident tragically.

CG	That's right.

I	And [Rob] was one of those guys, he was the managing director because what had happened was, we gather that [Adam] had been asked to produce something or give [Steve] something and he refused and we came in the next day and [Adam] was gone. He was out. The other chap was [Peter] who was basically one of the other organic chemists and [Peter] also disappeared overnight. He just wasn’t working and apparently he was found in a fairly compromising position with another guy somewhere so they frowned very heavily on that, yeah. 

BR	Do you know what he was asked to do that he objected to?

I	I don’t know. We were just told...I gather he was being pressured. You know, for example, this was when we were still at Murrayfield, and Pretoria, he came to me one day and he said, ‘I have to ask you this, but is there a way that you can genetically select against black people?’ In other words, make a toxin against black people, you know, genetically. And I just told him that was absolutely impossible and, you know, you just don’t go there, you know? To me it was...because for the first time it was kind of local, you know, and I knew that for example they were never going to solve anything through this conflict up in Angola. They weren’t going to solve local problems that way and I didn’t even bother to have a look or find out or read up on or anything. I just said, ‘Sorry!’  But [Rob] came in and he is one of those managing directors that you come into his office and he’d have both feet on the table which is kind of arrogant, you know, to me? But when he asked for the kits, he was highly agitated. There was...I’ve got no doubt that they were stuff going down in Angola. So basically I then put together kits which we basically built a little canvas bag that the Draeger kits fitted into. Draeger is a German company that supply different tones for different substances so it was arsenic, arsenicals, lewisites, all that kind of stuff, cyanide, phosgene, and organo-phosphorus. And basically we put these together in a packet and I was told give this to this chap who is going to come along and there was [John] and that would have been 1986, maybe ’87,because I left in September ’87. So I gave him the kits and they didn’t tell me that he had survived because we had given him a kit which essentially we hadn’t really tested, you know? We put together something and measured a few parameters and seen if the colour change was right but when you have got smoke and all the other agents around, your chemistry changes so I didn’t know then and I went I was grey within three months in 3 months. I only found out in 1985 that he had survived. That was fairly traumatic. But what happened was, we then moved across into more the biochemistry section and I was then asked to work on putting together the antigen for the HCG project which was essentially sterilising blacks, and I just got the hell out of there. I was gone. I was just very lucky because a position came up at a company, Bionics, [Brad] called me in and he said, ‘Geoff, I understand why you are leaving but whatever you do, don’t go to Bionics. That’s one company you don’t want to go to.’ 

CG	Why?

I	Because there’s a chap [Matthias] running it. Peter was the kind of guy that he ran a company, taking everybody off to Christmas lunch, and at lunchtime he said, ‘Oh by the way, you guys, we are shutting the companies. Don’t bother going back to work.’ And [Brad] knew that so Bionics closed about 4 years later. I lost about 100,000 rands, 1990 money, and I don’t regret it. My wife hasn’t forgiven me for it! 

CG	Jeff, if I can just ask you, when you realised that what you were doing was...how did it turn out that you knew that you were part of this anti-fertility programme aimed at black women? I mean, how did that discussion happen?

I	Can you just turn off the recorder for a minute.  

CG	Yeah.

I	Because obviously it’s very sensitive and he bought a peptide synthesiser to do that and started making it and at that point the job at Bionics came in and...

CG	He left.
I	I just went for it. I arrived at Bionics and [George] who was the MD, because I told [George] what was going on, what was going down, and he said to me, ‘Yeah, I remember that interview because you were looking over your shoulder more than you were actually looking at what was going on!’ So I got out and joined Bionics.

CG	And that environment...you told me that story once, which stayed with me, about how you’d gone home from work one day to tell your wife what had happened at work and you were called in the next day by [Rob]. Do you remember?

I	Yes, it was actually [Steve] that called us in.

CG	Was it [Steve]?

I	Yeah, he was still up there. Yeah, it was stupid in retrospect but there were a couple of us and one of the girls had married one of the people in the company and there was talk that she had had a child at some point and so on, and a couple of us got together at our house and I said to the other scientist, [Sara] – I don’t know if you met [Sara]?

CG	I did.

I	She is quite a strange girl! And she got a very serious, she’s a good organic chemist, and we passed comment about the previous child and the next day we were called in. [Steve] called me in and said, ‘Don’t do that.’ And then he just looked at me and then he said, ‘I am surprised at you.’ And that was the end of the conversation!

CG	You didn’t have too much to do with him? Or how much did you have to do with him?

I	Well, I mean, with [Steve], the kind of thing that would...he would come through to Murrayfield, to Pretoria, occasionally on a Friday and so on, mostly just for a...it was more informal than anything, and one time he came and he had silver bars in the boot of his car and he asked me to go and check that. But he was more chatting to [Adam] than to us and so on so we didn’t have that much interaction. We had a bit of interaction when we were at Swartkop which is the  EMLC Special Services, so he would see quite a lot of them there but again, it wasn’t really sort of formal interaction so he didn’t often sit in on meetings. He kind of left that up to us. Then we would see him about, gosh, once every 2 months, once every 3 months or so. I can’t actually remember. And then, as I said, my interaction with him was with the kits there and then the kits when [John] was sent up to the border. So we didn’t have really that much...

CG	So you didn’t have much contact with him around the anti-fertility programme, never discussed it with him?

I	No, by the time that happened, he was very much off-site. The moment we got to Midrand, he had very little to do with it, so the anti-fertility thing, it was really amongst, you know, the biochemists, that that went on. And you know, you were talking last night about [Steve]being the fall-guy. The thing is that the moment he had equipment – equipment, for example, that if you look at the detection kits, those were developed by me - the moment he had that, he had the capability of testing. The moment he had basic rudimentary suits, he had the ability to take a soldier and send him into an area where there could be danger and likewise, the moment he had access to toxins, straight away that gave him the ability to...you know, the military are impossible. Sorry, if I can just digress? For example, there is a...I will never forget, in 1981, the guys at the CSR were given the equivalent of...they were give a Toyota Landcruiser, a 4x4 vehicle but not very big. They were given, I think at the time, they were given about 2,000 rands so it’s the equivalent of like 30,000 rands, and they were told to go and make the vehicle mine-proof. So these characters rushed around, they went to every scrapyard on town, they bummed, they borrowed, they begged, they stole, they pinched drill bits from wherever they could to drill and so on and they eventually made this vehicle mine-proof and the officers came out and said, ‘Ah, very good. Now you must drive it up to the border.’ So now you have this Toyota Landcruiser with like 30 tons of steel on it and you have to drive 2,000 kilometres in this vehicle, doing 30 kilometres an hour, take it up to the border, drive along and boom! Drive it over a landmine, everyone’s fine.  ‘Ah, that’s very impressive. Can you make the vehicle go faster?’ That’s the stupidity, you know, the moment you give them a tool, they either want to kill somebody or do something with it. So the moment they get these toxins...I did not give any toxins to anybody. But what did happen at Murrayfield, I was going through one of the intelligence documents and I picked up silatrane which are basically a silicon molecule that has got a long carbon chain and so on and they said 'This substance is deadly and there is no detection'. So I went along to the guys and I said, ‘Can you make some that I can test and see if I can’t work out some sort of biological enzymatic kind of process that will do this?’  And I heard very little about it after that message. [Foster] was busy making it. And next thing, they brought this rat into the lab and 5 minutes later the rat was dead and that was it, that was the last I heard of it. So I do not know what happened to that. And that’s the one thing that really has troubled me, you know, because it would have been undetectable, you know, if my reading was correct. And that’s not good. So what happened was, then I left and got a job at Bionics, Bionics folded, and I got a job at the Johannesburg Hospital down here, basically measuring kidney function, which I still do today. I am not working for the hospital at all but I still do the tests for them! We are not paid, we don’t want anything so we work on the transplant programme. I was then contacted, when the valium story broke with Wendy Orr, it was around 1994, 1993, it was around that time, I went to [Victor] who is a black African cardiologist and I said, ‘[Victor], have you got an hour? I need to tell you something.’ And I told him pretty much what I am telling you and he went off to try and find somebody that would listen at all and he just came back and he said, ‘Nobody is interested.’ And then the lady from the Mail and Guardian, I can’t remember her name...

CG	[Fran].

I	She’s great! She really is nice. She came to me in and she asked me about red mercury. How she got my name or anything like that, I don’t know, but she wanted to know all about red mercury and I really hadn’t taken it terribly seriously. And then you get mercury fulminate which is used as the igniter in percussion caps and stuff like that but I had a look and I could see there was just nothing.  [William] contacted me about 1994 because the Russians had decommissioned a ship and there was basically automated organo-phosphate detector so he just didn’t know how it worked and just called me to ask me how that worked. And at that point I had...that was the only contact I had after that time. And then Chandre contacted me in 2000, came banging on my door. I still don’t know how she got my name! 

CG	I have my ways and means.

BR	You can turn off the recorder!

I	So the trouble is that, you know, when you hear things like ‘Nobody is interested’ and so on, and you are kind of desperate to tell somebody but there is just nobody that you can really turn to and speak to. And then the head of nuclear medicine changed in 2003 and [Iain], he is very persuasive, he just said to me, ‘Geoff, there is a position going that has come available in surgery and you will apply.’ So I came here but I haven’t told anybody about it because I think for...you know, as [my partner]  said last night, she said, ‘Why don’t you tell somebody? Because the longer you stay secret, that’s...’

CG	The worse it gets.

I	And the perception is that you are covering up something and my feeling was that if I were to tell...the trouble is, there was not much interest as well, you know, until...

CG	Now.

I	...Basson’s trial came up and the trouble is, you know, to go along and then speak to...just take [Iain]for example, to go and sit with him and say, ‘[Iain], I have a story to tell and this is it.’ He would say, ‘Why haven’t you told me before?’  And I feel it’s like dumping my shit on his shoulders. It is now his responsibility and it’s not, it’s my shit, that I am carrying around! And I just think that it’s very difficult, it would be very difficult if suddenly my name comes up and stuff like that.

CG	How do you tell this now?

I	Instead essentially I am very glad that I told Chandre because it’s kind of in writing that I’ve spoken to her, and then of course the Basson trial came up, with ...do you want me to go through that?

CG	I think it’s OK.

I	It’s kind of what I told you earlier.

CG	Earlier, about his testifying at the Basson trial.

BR	OK, yeah.

I	Torie Pretorius got hold of me and when the trial came – I can’t remember the date – it would have been about 2002.

CG	Exactly, it was 2003 that the trial started.

I	OK, then it would have been after that.

CG	Yeah – wasn’t it? I think it was.

I	So basically...

CG	No, it was 2001 until 2003, that the trial went on.

I	Yeah, so I went in and basically testified because Torie asked me, you know, ‘What kits did you provide?’ and I told him and then...because he was trying to nail Basson on the fact that the conflict had moved and each time Basson said that, ‘It was actually this battle that we used it and we got the commanders in for that battle, and no, it was this battle that they used it for.’ So the whole thing was moved around so that was where it got to and you know, when I finished testifying, Basson’s lawyer said to me, he made some thing about it that it was not good. What they hadn’t realised was that I had actually left before that had actually happened, before that scenario actually occurred. But you know, he made some funny excuse which I thought, that’s not right, but the other thing that happened more recently was, when the Basson trial finished with the HPCSA, it was listening to Basson’s absolute arrogance that, you know, he kind of laughed off people. For example, the doctors that were under his command, he was in charge of them, and if you are asked to supervise the interrogation of this... you know,  take [David] who I think is very...he is a nice guy. You know, obviously, he was put in an impossible position, he had to interrogate people, otherwise he was going to be dropped 400 miles into Angola and told, ‘Oh, sorry,’ you know, ‘We gave you a parachute but we forgot to give you food,’ sort of thing. And I think that’s why he got out. I bumped into him several years later, I was looking for...I went to the Medical School at Pretoria to pick up some stuff, and I bumped into him, he was coming out the library I was going in to and he just said to me, he said...I said, ‘What are you doing?’ and he said, ‘I’ve got out,’ he said, ‘those guys are mad,’ he said, ‘they are completely round the bend.’ And that’s pretty much what it was about.

CG	So you think that some people got trapped in this?

I	They did. What I would like to see, for example, is...I was just thinking about myself and if I look at myself, I went to an all-boys school, I went to Martizburg College which is pretty much like the English public schools.

CG	A very colonial school really.

I	And I was a year younger than the rest of the guys so I couldn’t fight them because they were much bigger than I was so you learned to duck and dive and stuff like that, but it would be very interesting to have a look at the scientists and actually do just a test in terms of just their confidence, in other words, where you can stand up to somebody and say, ‘I’m not going to do that,’ you know? Or you could take my approach, when things were really uncomfortable, I got out, I just withdrew, whereas for example, [Richard], [Mark], [Adam] was busy putting together the management systems, which I thought were stupid and I just told them straight up, this is ridiculous, and they...out of here! So to me it would be interesting to actually look at the scientists. Having looked at it in 1991 when I joined Nuclear Medicine my head of department said to me, ‘You have got to join the HPCSA.’ And I said, ‘Why?’ But having worked as a medical scientist through the years, the one thing that comes up is...you know, you can work on plants and isolate an enzyme. You can isolate exactly the same enzyme in a human from blood or whatever. The difference is the ethics, and that's what makes the difference and we give research courses and Merrill Foster couldn’t actually give one so I had to give the ethics one which I thought was a bit...You feel a bit of a fraud somehow. I don’t know, it was just not that comfortable. But I give it quite often. I saw a very good definition of ethics, they said, ‘When you are sitting in a room with somebody else, there is nobody else around, how do you behave? And that’s ethics.’  You can put whatever rules and whatever, write about it and all the rest of it, but you know, when for example – you know the work I am doing on blood pressure and stuff like that? I always go into the room and say ‘Look, I’m a scientist, I am not a doctor, we want to measure blood pressure, we want to give you antibiotics and see what happens to your blood pressure and so on.’  So you are putting the blood pressure cuff on the person and you can do it very practically and clinically and so on but at the same time you are touching a woman, and suddenly you realise you can’t do that! That it’s too close, it’s too personal. And it’s that kind of thing that distinguishes the scientist who’s taking the blood and stuff like that. It’s very very different working with a doctor to actually working with patients and stuff. One of your patients is coming to see me next Tuesday.

CG	Oh really? 

I	Yeah, she lives on a child support grant, she has got 2 kids, so she gets about 1,400 rand which is equivalent to ...

CG	Nothing!

I	It’s like 130 dollars a month, to support 2 kids.

BR	Sure, that’s about £56!

I	Her biggest problem is the drugs in then squatter camp where she lives so she will phone me, she will SMS me, this morning and she said...so I phoned her back and I said, ‘ I haven’t seen you for a while!’ And I know that she is short of money because every time she comes to the clinic I give her money, you know, pay for her transport. She is perfectly healthy, there is nothing much wrong with her but she can buy 2 cans of tinned fish a week and then she lives on maize meal and so she raises these 2 little boys.

CG	Geoff, it you had to think back now to what lessons might come out of this programme for...

I	Scientists?

CG	...for scientists.

I	Scientists don’t do ethics. They have very little...ethics is one of those things where it’s kind of feely-touchy, feel-good kind of stuff and you know, you go to a course, you tick the box and you move on – it’s not like that. We have done studies and so on and we are in a position in surgery for example where they want to know...patients who have been severely injured, they are coming into the trauma unit, they are unconscious, but you want to take blood because you want to know what’s going on. Why is this patient dying and that one surviving? And you learn that once the patient recovers that you have to re-emphasise, you have to keep going back and saying, ‘This is what we are doing, this is what we are doing, this is what we are doing.’ The patients that come in want to get better, that’s all. They are not interested in your research at all. The fact that you are bringing them on to a research programme is by-the-by. As long as they are getting better, they will come back. If they are not getting better, they won’t come back, end of story. They don’t understand the details of what you are trying to do. So for me the lesson – and when I was chatting to Chandre last week – to me it’s almost as though you need to go in there with a kind of...because I believe that if you look at the number of, for example, post-doctoral students that are people who have just finished PhD, they can’t find jobs. They can go and sell, they can go and sell equipment, you know, little tubes of antibios to whoever wants to look at whatever, and what I said to Chandre, it was – I can’t remember what it was – I saw an article in Science Journal where somebody was actually making...they were busy cloning spider venom into a bacteria to grow it on  a large scale because you know, with some of these things, if you use them at half a gram in a litre, they are lethal. But if you dilute them down to parts per million, suddenly you have this amazing effect where you get this wound healing just going pow! So you have got this highly toxic substance but it acts in a...you know, like botulism, the botulism toxin, botox. Botox is a good example where you use tiny, tiny bits and you get this amazing cosmetic effect but you could sell it to people for example, if this is what you want to do. And you want people to look at  these unusual toxins and so on. I could get money out from the lab, no problem at all. And you know, but again, from our side, from my side, it was pretty obvious for example, that we were in effect Special Forces guys, be it in one wing, but we knew that there were Special Forces, it was clear that there was the military, there is no question of that. At the same time, it was, you know, from my side going back, it was the thing was packaged in a way – as I said it was the threat from the Russians and the Cubans up on the border – it was trying to build a defence. That was borne out by the fact that the guys in September the previous year had said there was nothing. So I was, OK, and you try and look after your family, you try and get your family off the ground, and Sue’s dad was giving us 40 rand a month at the time, just to make ends meet. And so it was very easy to get caught in that situation and there was a certain amount of compartmentalisation, it wasn’t perhaps as distinct as people make out. 

BR	I suppose it would be interesting just to know a little bit about what it was like to work there and the relationship to these questions about what you knew or what you could ask.

I	Yeah, look, essentially...it’s funny the way people keep secrets! When I was doing basic training in 1980, the Special Forces building was being built and I was just down the road at this military camp. It was basically the clerks’ school where all the admin people went. And we were doing this long march down the hill, across the field, and we were stopped and so we said to the lieutenant, ‘What’s that building up there on the hill?’ He said, ‘That’s secret, I can’t tell you.’ We went to the corporal, ‘Corporal, what’s that building there?’ ‘Oh, that's the new Special Forces building!’. And the thing is that at Murrayfield the lab was kind of...(starts drawing on a piece of paper)...you had the analytical section this side and then there is basically a long lab like that and then there was a room, this was reception over there. And this was all open planning. So you know, when they made the Sarin for example somebody put on the gas mask. Why do you put on a gas mask unless there is something serious going down?! So, you know, likewise with the silatrane that they made, my bench was just on the left and everyone saw the rat. I can’t remember who said it but they said 'They were busy making the silatrane' so it was obvious it was being made. I have no idea what quantity it was made in. I don’t know, it was a tiny tiny amount but that would – pff!

BR	OK, so people understood what was going on kind of around them but I suppose I am thinking more in terms of the applications of these, what you were doing, and it sounds like in a lot of cases you just didn’t even know if the equipment had been shipped, was used, was used effectively. And then you have got the questions about potential offensive applications, and I suppose I am just trying to get a sense of how it is that you were unaware of some things. Is it because you were never told and there was never an expectation that you should know?

I	Yeah, certainly we moved...for example, I can’t remember how we actually...I think it was Basson told us they were busy mixing...at one of the meetings...it was just more informal, where he said that they were mixing, for example, mandrax with...I can’t remember the other chemicals that they mixed in a special...

CG	Mandrax and cannabis actually.

I	Yeah, and then [Tony] passed some comment about making the mandrax but I mean, the scale of it was only apparent much, much later. The fact that [Tony] had been arrested and so on was kind of the first time that I knew. Look, the mandrax was...I knew that [Tony] was busy making it up a little bit because he happened to be in the next lab, but then I left at that time so it was only later when you heard that he’d been arrested that you realised that this was a huge scale and certainly a money-making operation. I don’t think it was...you know, the fact that they were busy flooding the Cape Flats with it was certainly not apparent. The only one that we really knew was being made in quantity was the CR. CR just burns like crap, it really does. It stings. What we didn’t know was that they were busy putting it into grenades and actually...basically they were burning it so it actually...that must have been just awful, you know, because your throat would literally close I think. The little bits that I came into contact with, they asked me to make a decontaminant for it in case there was a spill and I used acetone and in retrospect, very foolishly, put in some chlorine! And when you put organics and chlorine together, you get a large fire!

CG	Oh, my word!

I	Yeah, so they did have a large fire thanks to me, but accidental it was! It wasn’t deliberate!

CG	So the mandrax going into the Cape Flats, I mean, is that speculation?

I	I’m sure of it, I’m pretty sure of it. I think [Steve] had said they were using that on the Cape Flats in that combination and then why else would they...they were talking in terms of the drug being...the Russians were using the cannabis to subvert the soldiers. The soldiers wouldn’t fight so that’s why we had to measure the cannabis in their urine and see who were the drug-takers and where were the problem areas, which camps were problematic. If you got 50% hits and 30% usage in a camp, that’s a major issue for a commander I suppose. So as far as I remember...I can’t remember where but it was like almost a counter, to try and counter that, but it was just … how can you sell drugs to kids? And I mean, they must...I don’t know who made money out of it but I told Chandre, they were selling, one of the guys told me, it was [Laurel] told me, that they were selling, they could sell, 30,000 mandrax tablets a month at 80 rand a tablet. So that was the scale of the production. Whether that is true or not I don’t know. It’s what I was told.

CG	So other people knew as well, other than you, that this was for sale?

I	Yeah. But again, the production of that was...when we were out at Midrand...I can’t remember how it actually came about, it was then looking at mandrax and so on, because [Adam] was interested in actually developing kits for these different drugs, you know, not only that but for TB and stuff like this,  so he could keep the front going. You know, a simple test kit that would pick up the different bacteria as well. We had almost nothing to do with the guys at Roodeplaat,  they very much segmentalised that.

CG	Even on the anti-fertility...

I	(inaudible, tape ref 54.02) told us that they we were going to make the peptide and that was then going to be sent to them and they would then do that.

CG	OK, because [Cathy] was on that side. She was at Roodeplaat.

I	[Cathy] -  she was quite large?

CG	Yeah.

I	No, she was Delta G I think, if it’s the same...I can’t remember her name.

CG	[Cathy]

I	Yeah, because she was very upset because she had no idea that this was military and offensive and stuff.

CG	OK, yeah. So those people who knew nothing at all, would you say they were the minority?

I	Yeah. The thing is, because we were myself, [named others] had left, I’ll talk about that. We were the original guys that came in with [Adam]  so from my side, I was English, so I wasn’t trusted because English were not trusted and so I think that could have been part of [Adam’s]  thing for...and also I developed the kits at the CSIR. And so we were part of the original core, so you had the kind of inner circle and then you had the rest of the people that came in. It was different when [Tony and others], arrived, because they almost came in together and they were very good chemists, all 3 of them. They were good. So I mean, when I did an organic experiment,  when I tried to make something, I phone chemistry and there was a chap there, a very nice guy, who I would contact and say, ‘OK, this is what I am going to do, what’s the probability of being killed?’  And he’s say, ‘No, you’re OK.’!  It was actually on the horse-doping thing, we were testing furosemide, and he told me that for example there was somebody that made a methyl derivative of this particular drug and the experiment went wrong and basically destroyed the entire...killed the scientist and destroyed the whole fume cupboard. So I have learned that you can’t just put 2 things in a test tube and hope they are going to work. It doesn’t go that way. So I always find out, and make sure it is going to work. But getting back to your scientists, I think almost that you need that kind of situation where a story needs to be told in terms of...scientists get suckered into something very easily. I think also, in all these conflicts, I think you have the inner circle. If you look at Basson, he was P W Botha’s personal physician. Magnus Malan was head of defence. Philip Mijburgh was his nephew. So there’s the family connection. I am sure in Syria, you can probably pick up exactly who was there by going in, finding out who the doctors are that are close to Assad, is it? Those will be the guys you have got to watch. In a conflict situation, they are just trying to do their jobs and survive, that’s it. Likewise with the scientists, it’s a question of where do those medics come from because they are going to probably choose people who are close to the power just like [Adam] went in and took up the chemistry department because those were people that he knew, and to a certain extent he could trust, and they took their students with them. And that was the core. I just happened to be the outsider because I had a dangerous working knowledge of the system between playing chess! 

CG	Brian, anything else from your side?

BR	Well, there’s too many questions I suppose! I don’t know, because I have been re-reading the TRC hearings over again and a lot of the people that testified at that really strongly stressed the need to know and how that meant that they didn’t know things or that they knew they shouldn’t ask things, and for that reason people claimed not to have an understanding of the ultimate purposes of the programme. So I just don’t know how much   that was your situation.

I	You know, if you look at when we first started, [Adam] would have meetings with all the laboratory staff so everybody was there, the biochemists and the chemists alike, and I was given the detection. [Susan]  I don’t know if you met...?

CG	No.

I	She’s in Capetown. She was given protective clothing and carbon filters, and stuff like that so it was very open. 

BR	What about the more dubious...

I	I can’t remember, I just can’t remember at the time, there was nothing really on offensive stuff there, you know, because it was really as things got going and then suddenly...I think also that the other guys were honours students, I was a masters student so perhaps I had a little more experience. And I don’t want to be offensive but the English universities were taught to be far more questioning of how to solve problems. The Afrikaans universities were very much by rote, this is what you do...and so in our situation we had nothing to go on at all. So you became fairly innovative and stuff like that. And my problem was, [Adam] didn’t...the chemists kind of provided the chemicals that Basson needed  to solve political...his agenda in other words. He obviously was reporting to Magnus Malan and P W Botha so he had to keep certain powers-that-be...

BR	Happy, sure.

I	...happy and so on so you have got a bunch of chemists there so why don’t they make anything that we can use? kind of thing, so there was pressure on him. The chemists were coming up with stuff which I need so there was an excuse to make it and stuff like that, and that’s very difficult, you know, to come up with a non-offensive chemical warfare programme. It doesn’t exist as far as I am concerned. I don’t care what you say, you have got to have those test chemicals and therein lies the flaw. You are not getting around that. But as far as the scientists go, I think the scientists need to be very wary, especially...because essentially you are dealing with somebody, like myself, where you have just got to survive till the end of the month, you know? 20th of the month, every month at the CSR, the guys used to laugh because my bank manager would phone me and say, ‘You are 10 rand overdrawn,’ and he would always phone at teatime when there was an entire full tearoom of people! ‘Geoff, it’s your bank manager!’  

BR	Maybe just one particular case, when [Adam] left then, and he was just gone one day, what...

I	No, look, I don’t think anybody believed he’d been eliminated or anything like that.

BR	No, but I don’t know, did people wonder, why has he left? Or were there repercussions?

I	We were told later, we were told he has left and that’s all I can tell you, end of story. Look, I mean, the bits and pieces and stuff like that, some of it, what I have told you I was aware of...the mandrax story, I don’t actually remember how...it could have been just a bit of talk in the tearoom because the scientists kind of got together at teatime and stuff like that. But I mean, there wasn’t much talk about what we were doing, it was more pulling each other’s legs and teasing one another, stuff like that, so it wasn’t...and organic chemistry were very much removed, over there, the biochemists and the analytical kind of stuck together. So mine was a practical side of it, actually converting the technology so you could actually give it to a foot soldier so I was looking at different detective papers and stuff like that, that you could stick 100 metres out into a battlefield and watch for a colour change, and stuff like that. And do you know, I was obviously fairly open about that because I needed the chemists’ opinions and stuff like that so would go and chat to them and occasionally you would see something that perhaps you shouldn’t have seen but it was...but you know, [Adam] said to us, right up front, he said, ‘We don’t want people pointing fingers at us, once this all is over.’ [Adam] was a fairly liberal person, he wasn’t one of these guys that dislike African people or anything like that. To him it was like a challenge, to actually come up with this lot. And do you know when he is asked, you have got some biochemists there who have just asked him how he can eliminate blacks genetically, you know, because by that stage the recombinant DNA story was coming out and, you know, you could clone an elephant ear onto a mouse and all these amazing stories and stuff like that. I still don’t know how you do that but...! So there was pressure on him to actually appease [Steve], to appease the powers-that-be up the chain there, and there was a lot of pressure and when he wasn’t delivering - ! – he was out. I’ve got an idea when he was bust because he said to me...because he got very involved... he is a very good administrator in terms of...and is very passionate about cricket. So he was actually trying to put together...the cricket union bosses and administrators were just shambolic, that was a shambles, and [Adam] was involved and he sort of stepped back and it kind of disintegrated he was called back and obviously perhaps what was happening was people were skimming off the top and he put a stop to it and because of that somebody knew something, got his record, and put it on the front page of the newspaper so he had no alternative other than to step down. I don’t know what would happen if it came out with me. I am an associate prof in the medical school here which is traditionally very liberal. When we were at Maritzburg we were always looked up to as being the guys that stood up against Apartheid. I was just too scared that we’d have the police one side of the street and the students the other side of the street and I was too scared to join them. Things usually went off quite badly as you can imagine but WITS, if you look at what they stood for and everything, it was to be admired. Guys like (inaudible, tape ref 1.07.42) they are just amazing, amazing people and I mean, I think I would really disappoint them in terms of...it’s been very hard, for example, to see Ames go head to head at the HPCSA and really fight that battle because I think she did a lot of it on her own and I have deep admiration for her. The trouble is that [Steve] certainly knows where I am. There is no question of that. And when he works on the Special Forces guys, those guys...you have got your American...not the SEALS but there is one above that.

BR	Rangers?

I	Yeah, those guys are like the British SAS.

BR	Yeah, sure.

I	Those guys are very strange people. If something happened to me it wouldn’t matter but if they hurt my family, my kids and grandkids and so on, I really couldn’t handle that. So the whole time you kind of...what do you do, things have gone kind of far and you know, when things have happened at an ethics level, and so on, we have put in ethics and got an ethics clearance and that. When there have been issues I have always spoken to Prof Jones and he has always been a great source of wisdom and encouragement and stuff like that. You sit in a situation where you feel something of a fraud and I suppose a bit like Oscar Pistorius where the prosecutor said to him, ‘You know, Oscar Pistorius, every time you get uncomfortable in court when you...your questions have consequences.’ So it makes things just...but I think at the end of the day, things happen for reasons and it would be very awkward I’m sure, but I deliberately have not told people because I think it would make things impossible for them.

BR	Yeah, that’s…

I	If the thing blows up, that’s my business. I will have to take those consequences and fight that battle at the time.

BR	Maybe that’s a good opportunity...do you want to mention the form?

CG	Sure. You will understand our ethics process very well. So this really just a consent form to use the information from our interview and now you have a couple of things of course here. The one is that because this is an academic project and it’s funded by the ESRC, if you would like to see the transcript you can tick there.
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